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og godt 22.000 i 1987. Omfanget af uddan- 
nelsessøgende er behæftet med stor usikker- 
hed, men hvis f.eks. hver fjerde tidligere ar- 
bejdstilbudsperson søger en uddannelse, sva- 
rer det til i alt ca. 40.000-45.000 uddannel- 
sessøgende i de kommende tre år. 

Forslagene og arbejdstilbudsordningen i 
øvrigt tages op til revision i folketingsåret 
1986-87. 

Forslagene har været foreløbigt drøftet 
med bl.a. repræsentanter for arbejdsmarke- 
dets hovedorganisationer og de kommunale 
organisationer. Supplerende udtalelser fra 
landsarbejdsnævnet vil blive fremsendt til 
folketingets arbejdsmarkedsudvalg. 

Med disse bemærkninger anbefaler jeg 
lovforslagene til folketingets velvillige be- 
handling. 

Ministeren for skatter og afgifter (Foighel): 
Jeg skal herved tillade mig at fremsætte: 
Forslag til lov om særlig udbetaling til bør- 

nefamilier i 1985. 
(Lovforslag nr. L 111). 
Som led i det økonomiske forlig af 24. 

oktober 1983 mellem regeringen, det radikale 
venstre og fremskridtspartiet blev det aftalt, 
at der skulle gennemføres skattelettelser for 
børnefamilier. 

Ved lov nr. 152 af 11. april 1984. om særlig 
udbetaling til børnefamilier fik børnefamili- 
erne i 1984 et kontant, skattefrit beløb på 800 
kr. pr. barn i alderen 0-9 år. 

Regeringen foreslår, at der også for 1985 
udbetales et kontant, skattefrit beløb på 800 
kr. pr. barn i den omhandlede aldersgruppe. 

Beløbet udbetales til den af barnets foræl- 
dre, som den 1. januar 1985 har forældre- 
myndigheden over barnet, og som på dette 
tidspunkt har barnet hos sig. Opfylder begge 
forældre til et barn den I. januar 1985 betin- 
gelserne, udbetales de 800 kr. til barnets mo- 
der. 

Udbetalingen skal efter forslaget ikke have 
konsekvenser for udmåling af ydelser efter 
den sociale lovgivning -  f.eks. kontanthjælp 
efter bistandsloven -  eller efter lovgivningen 
om uddannelsesstøtte. 

I øvrigt vil udbetalingen finde sted ved 
postgiroanvisninger så hurtigt efter vedtagel- 
sen af lovforslaget, som det teknisk er muligt, 
dvs. ca. 4-5 måneder efter vedtagelsen. 

Den foreslåede ordning skønnes i 1985 at' 
medføre udbetaling af beløb vedrørende ca. 
588.000 børn i alderen 0-9 år. Udgifterne 
hertil udgør ca. 470 mill. kr. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg anbefale for- 
slaget til folketingets hurtige og velvillige be- 
handling. 

Ministeren for skatter og afgifter (Foighel): 
Jeg skal hermed tillade mig for det høje 

ting at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af toldloven og 

merværdiafgiftsloven. (Forhøjelse af visse geby- 
rer). 

(Lovforslag nr. L 112). 
I forbindelse med gennemførelsen af fi- 

nanslovaftalen for 1985 mellem regeringen 
og det radikale venstre skal jeg foreslå en 
forhøjelse af visse gebyrer i toldloven og i 
merværdiafgiftsloven. 

I toldloven foreslås ekspeditionsafgiften 
forhøjet fra 300 kr. til 400 kr. Ekspeditions- 
afgiften pålægges varemodtagere, som ikke 
rettidigt indgiver fortoldningsangivelse. Mer- 
provenuet ved denne forhøjelse anslås til 4 
mill. kr. årligt. 

I merværdiafgiftsloven foreslås forhøjelsen 
af momstilsvaret ved for sent indgivet 
momsangivelse på mindst 200 kr. og højst 
800 kr. forhøjet til henholdsvis 300 kr. og 
1.000 kr. Merprovenuet anslås her at blive 5 
mill. kr. årligt. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg anbefale lov- 
forslaget til tingets velvillige og hurtige be- 
handling. 

Ministeren for kulturelle anliggender (Mimi 
Stilling Jakobsen): 

Jeg skal tillade mig for det høje ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  ophavsretslo- 
ven. 

(Lovforslag nr. L 113). 
Med lovforslaget indledes den generelle 

revision af den ophavsretlige lovgivning, som 
det er pålagt det i 1976 nedsatte udvalg til 
revision af denne lovgivning at stille forslag 
om. Udvalget skal ifølge sit kommissorium 
fremkomme med forslag til de ændringer, 
som skønnes påkrævede eller ønskelige, 
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navnlig under hensyn til den teknologiske 
udvikling og den øvrige samfundsudvikling, 
der har fundet sted siden ophavsretslovens 
og fotografilovens vedtagelse i 1961, og det 
har skullet udføre sit arbejde i nært samar- 
bejde med tilsvarende udvalg i Finland, Nor- 
ge og Sverige. Dette sidste hænger sammen 
med, at det med den i begyndelsen af 
1960erne gennemførte lovgivning stort set 
lykkedes at opnå nordisk retsenhed på dette 
lovgivningsområde. Det må tillægges en be- 
tydelig praktisk værdi, at denne nordiske 
retsenhed i videst muligt omfang kan beva- 
res. 

Revisionsudvalget har hidtil afgivet 4 be- 
tænkninger, hvoraf den første blev offentlig- 
gjort i 1981. 

I lovforslaget er kun en mindre del af den 
lange række forslag, der er stillet i betænk- 
ningerne, medtaget. Dette skyldes, at adskilli- 
ge af forslagene vedrører forhold, som endnu 
ikke er tilstrækkeligt afklaret i de andre lan- 
de eller mellem landene indbyrdes. Herfor er 
der nærmere gjort rede i de almindelige be- 
mærkninger til lovforslaget. 

Lovforslaget omfatter følgende forslag til 
ændringer, der har baggrund i revisionsud- 
valgets betænkninger og udtalelser: 

1. Forslag om en såkaldt aftalelicensbestem- 
melse vedrørende fotokopiering m.v. i undervis- 
ningsvirksomhed (§ 15 a). 

Bestemmelsen vil medføre, at aftaler, der 
er truffet mellem undervisningsmyndigheder- 
ne og rettighedshavernes organisationer, vil 
få virkning også i forhold til forfattere og 
udgivere m.v., som ikke er medlemmer af de 
organisationer, der er indgået aftale med, 
herunder udenlandske rettighedshavere. 

Lignende bestemmelser er allerede gen- 
nemført i de andre nordiske lande. 

2. Forslag om nye bestemmelser om rettigheds- 
spørgsmålene i forbindelse med den samtidige 
og uændrede viderespredning af  radio- og 
fjernsynsudsendelser. 

I det forslag til lov om ændring af loven 
om radio- og fjernsynsvirksomhed, som jeg 
fremsatte i folketingsåret 1983-84 (2. sam- 
ling), blev det bl.a. foreslået at åbne adgang 
til en fri fordeling i fællesantenneanlæggene 
af en række især udenlandske radio- og 
fjernsynsprogrammer, jfr. lovforslagets § 3. I 

bemærknirigerne til lovforslaget blev det 
præciseret, at det er de fællesantenneanlæg, 
der fordeler programmerne, der vil være an- 
svarlige for tilvejebringelsen af de eventuelt 
nødvendige tilladelser fra fjernsynsinstitutio- 
nerne, ophavsmændene og andre, der måtte 
have rettigheder i denne sammenhæng. Det 
siges endvidere, at kulturministeriet er op- 
mærksomt på, at der i forbindelse med rettig- 
hedsclearingen vil kunne Opstå problemer, 
som kan nødvendiggøre ændringer i den op- 
havsretlige lovgivning, og at ministeriet vil 
udarbejde forslag til de ændringer, der måtte 
vise sig at være nødvendige. 

Det er resultatet af ministeriets overvejel- 
ser af dette spørgsmål, der nu foreligger i 
form af forslag om nye §§ 22 a og 47 a og 
forskellige ændringer i §§ 45 og 54. 

Med forslaget tilstræbes en forenkling af 
rettighedsclearingen. Der er for ophavsmæn- 
denes og radiofoniernes vedkommende tale 
om en vis indskrænkning i de rettigheder, de 
må antages at have efter gældende lov. Der 
bliver ikke længere mulighed for, at der af 
ophavsmændene kan nedlægges forbud mod 
den samtidige og uændrede viderespredning 
af radio-/fjernsynsprogrammer, og det be- 
stemmes om alle vederlagskrav, at de kun 
skal kunne gøres gældende gennem en enkelt 
godkendt fællesorganisation omfattende alle 
kategorier af rettighedshavere. 

3. Forslag om, at udlejning af  grammofonpla- 
der m.v. fremtidig skal være ajhængig af op- 
havsmandens samtykke (§ 23). 

En fri adgang til spredning af grammofon- 
plader ved udleje vil kunne få alvorlige kon- 
sekvenser for pladesalget og for produktio- 
nen af grammofonplader. En tilsvarende be- 
stemmelse er for nylig gennemført i Sverige 
og har længe været gældende i Norge. 

4. Forslag om en ny bestemmelse, der regule- 
rer forholdet mellem ophavsretsloven og lovgiv- 
ningen om offentlighed i forvaltningen (§24 
a). 

5. Forslag om forlængelse af beskyttçlsestiden 
for udøvende kunstnere, fonogramproducenter 
og radiofonier fra 25 til 50 år (§§ 45, 46 og 
48). 

Da den gældende lov blev gennemført, 
forestillede man sig ikke, at det i større ud- 
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strækning ville blive aktuelt at genudgive 
grammofonoptagelser, der var mere end 25 
år gamle. Optagelsesteknikken har udviklet 
sig sådan, at genudgivelser ofte finder sted, 
og det må forekomme urimeligt, at f.eks. de 
udøvende kunstnere, hvis præstationer er 
optaget på pladen, da er uden mulighed for 
at opnå vederlag for genudgivelsen. 

En forlængelse af beskyttelsestiden forven- 
tes også gennemført i de andre nordiske lan- 
de. 

6. Forslag om skærpede sanktioner og bedre 
påtaleregler i tilfælde af visse ophavsretskræn- 
kelser (99 55 a-f). 

Der tænkes hermed på den såkaldte pirat- 
virksomhed, det vil sige erhvervsmæssig 
fremstilling og salg af bøger og -  især -  
grammofonplader og videogrammer uden 
samtykke fra rettighedshaverne. 

Lignende forslag er allerede gennemført i 
Sverige og Finland og i øvrigt også i en lang 
række lande uden for Norden. 

Med disse bemærkninger skal jeg anbefale 
lovforslaget til folketingets velvillige og hurti- 
ge behandling. 

Ministeren for kulturelle anliggender (Mimi 
Stilling Jakobsen): 

Jeg skal tillade mig for det høje ting at 
fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af fotografiloven. 
(Lovforslag nr. L 114). 
Lovforslaget må ses i sammenhæng med 

det samtidig fremsatte lovforslag om ændrin- 
ger i ophavsretsloven. 

Det sidstnævnte lovforslag indeholder for- 
slag til nye bestemmelser om en aftalelicens 
for fotokopieringen inden for undervisnings- 
virksomhed (§ 15 a), om en regulering af for- 
holdet mellem lovgivningen om offentlighed 
i forvaltningen og ophavsretsloven (§ 24 a) 
og om rettighedsspørgsmålene ved videre- 
spredning af radio- og fjernsynsudsendelser 
(§ 22 a og § 54). Det foreslås, at. disse regler 
skal finde tilsvarende anvendelse i forhold til 
fotografernes rettigheder. 

Endvidere foreslås nogle af de i lovforsla- 
get om ophavsret stillede forslag om rets- 
håndhævelsen overført til fotografiloven. 

Jeg anbefaler lovforslaget til folketingets 
velvillige og hurtige behandling. 

Ministeren for kulturelle anliggender (Mimi 
Stilling Jakobsen): 

Jeg skal hermed fremsætte: 
Forslag til lov om Danmarks bibliotekssko- 

le. 
(Lovforslag nr. L 115). 
Med dette lovforslag er der tilvejebragt en 

revision af biblioteksskolens grunduddannel- 
se, efteruddannelse og forskningsvirksomhed. 
Specielt efteruddannelsen vil få betydning 
for elevernes muligheder for at få ansættelse 
efter endt studium. 

Baggrunden for fremsættelsen af lovforsla- 
get er betænkning nr. 982 afgivet i maj 1983. 

Lovforslaget indebærer, at de nuværende 
grunduddannelser af bibliotekarer til hen- 
holdsvis folke- og forskningsbibliotekarer 
sammenlægges til en fælles 4-årig uddannel- 
se. 

Der sker en udbygning af bibliotekssko- 
lens efter- og videreuddannelsesvirksomhed 
for alle personalegrupper inden for biblio- 
teks-, dokumentations- og informationsområ- 
det. Et sådant efter- og videreuddannelsessy- 
stem er en forudsætning for, at personalet 
kan imødekomme de krav, som nye arbejds- 
metoder og arbejdsopgaver stiller. 

Kulturministeren bemyndiges til at etable- 
re videregående studier for bibliotekarer og 
andre, der er fagligt ligestillede med disse. 
Etableringen af de videregående studier sker 
efter forhandling med undervisningsministe- 
ren. Den stærkt voksende anvendelse af mo- 
derne informationsteknologi har skabt behov 
for etablering af videregående studier af op 
til 2 års varighed ved Danmarks biblioteks- 
skole, eventuelt i samarbejde med andre ud., 
dannelsesinstitutioner. 

Der nedsættes et bredt sammensat uddan- 
nelsesråd, som har til opgave at rådgive bib- 
lioteksskolen og kulturministeren om princi- 
pielle spørgsmål vedrørende skolens virk- 
somhed. Formålet hermed er at styrke kon- 
takten mellem biblioteksskolen og de ansæt- 
telsessteder, organisationer m.v., der har in- 
teresse i at følge og påvirke skolens virksom- 
hed. 

Gennemførelsen af lovforslaget vil på års- 
basis medføre en merudgift på 2,5 mill. kr. 

Alice Faber (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 


